## استمارة مستخلصات واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

اسم الطالب: جعفر عبدالله جعفر التميمي

الكلية: الاداب

اسم المشرف: الاستاذ الدكتور حميد احمد حمدان التميمي

القسم: التاريخ

الشهادة: ماجستير

التخصص: التاريخ المعاصر

عنوان الرسالة او الاطروحة:

أمير محمد الكاظمي القزويني (1918-1971) ودوره الاجتماعي وأثره الفكري والسياسي في البصرة

ملخص الرسالة او الاطروحة:

يتطرق البحث الى أحد علماء الدين في العراق، وهو السيد أمير محمد الكاظمي القزويني، الذي ولد في امارة الكويت في عام 1918م عندما كان والده السيد محمد مهدي القزويني أحد علماء الدين في تلك الامارة، حين أرسلته المرجعية الدينية في النجف الاشرف ليكون عالم دين فيها، وذلك في عام 1327ه/1909م، وبعد مدة من الزمن وبطلب اخر من المرجعية الدينية انتقل السيد محمد مهدي القزويني بصحبة عائلته الى مدينة البصرة في العراق عام 1926م، اذ أصبح واحدا من علمائها البارزين، اضطر الى الخروج من العراق في نهاية كانون أول 1971م الى الكويت وتوفى هناك في عام 1994م.

College: Arts Name of student:Ja'far Abdullah Ja'far Al-temimi

Dept.: History Name of supervisor:Prof. Dr. Hameed Ahmed Hamdan Al-Temimi

Certificate: Contemporay History Specialization: Master

Title of Thesis

Ameer Muhammed Al- Kadhimi Al- Qazwinin(1918-1971) His social Role and ideological and political impact in Basrah

## Abstract of Thesis

This paper is about clergyman sayid Ameer Mohammad Al-Qizwini (1918-1971), Who was born in Kuwait principality in 1918 when his father sayid Mohammad Mehdi Al-Qizwini was the clergyman of Kuwait who was sent and assigned for that purpose by the religious authority of Al-Najaf in 1909 Then, after another order by the same religious authority, his father moved with his family to Basrah, south of Iraq in 1926 where he became one of its prominent clergymen. He was obliged to leave Iraq at the end of December, 1971 to Kuwait where he died in 1994.